
مصوبات شورای عالی فضای مجازی 
نیازمند تأیید رهبری نیست

عضو دفتر حفظ و نشــر آثار رهبــر معظم انقلاب 
اعلام کرد که مصوبات شورای عالی فضای مجازی 
نیازمند تأیید رهبر انقلاب نیست و پس از تصویب 

قابل ابلاغ و اجراست.
»مهدی فضائلی« عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبر 
معظم انقلاب طی نوشتاری در صفحه شخصی خود 
در شــبکه اجتماعی ایکــس در خصوص اینکه آیا 
مصوبات شــورای عالی فضای مجازی نیاز به تأیید 
از ســوی معظم له دارد یا خیر؟ به شرح زیر نوشت: 
»با توجه به برخی ســؤالات و ابهامات پیش آمده، 
تصریح می شــود مصوبــات شــورای عالی فضای 
مجازی و برخی شــوراهای دیگر، برخلاف مصوبات 
شورای عالی امنیت ملی نیازمند تأیید رهبر انقلاب 

نیست و پس از تصویب قابل ابلاغ و اجرا است.«

 موضوع ارز در جلسه سران قوا 
پیگیری می شود

ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی از 
پیگیری موضوع بازار ارز در جلسه شورای اقتصادی 

سران سه قوه خبر داد.
عباس گودرزی ســخنگوی هیئت رئیســه مجلس 
شــورای اســلامی در خصوص اقدامات مجلس در 
حوزه ارز، گفت: مجلس در دو هفته اخیر، جلسات 
متعــددی برای پیگیری ثبات در بــازار ارز برگزار 
کرده که جلســه کمیســیون اقتصــادی با حضور 
وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی و همچنین 
جلســه غیر علنی سه شــنبه ۴ دی ماه و جلسات 
متعدد فراکســیونی از جمله این پیگیری ها است. 
نماینده مردم بروجرد در مجلس شــورای اسلامی 
افزود: این که گفته می شــود مجلس اقدامی انجام 
نمی دهد، خلاف واقع اســت. مجلس از همه توان 
خود برای کمک به دولــت، جهت کنترل بازار ارز 
استفاده کرده اما از این جهت که هرگونه بررسی و 
پیگیری رسانه ای و علنی این موضوع، روی قیمت 
ارز اثرگذار اســت، مجلــس اقداماتش را به صورت 
غیرعلنی و غیررســانه ای دنبال می کند. وی عنوان 
کرد: براساس جمع بندی جلســه غیر علنی هفته 
گذشــته که وزیر اقتصاد، رئیس کل بانک مرکزی 
و رئیــس ســازمان برنامه و بودجه کشــور حضور 
داشــتند، قرار اســت موضوع بازار ارز در جلســه 
شــورای اقتصادی سران سه قوه نیز پیگیری شود.
نماینده مردم در مجلس شــورای اســلامی گفت: 
تلاش مجلس این اســت که اظهــارات و اقدامات 
ناصحیح، اثر منفی مضاعف بر بازار نداشــته باشد و 
ثبات در بازار ایجاد شود البته با اقداماتی که انجام 
شــده و تصمیم هایی که در جلسه غیرعلنی اتخاذ 
شده اســت، امیدوارم به زودی شاهد ثبات در این 
بازار باشیم.سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی، افزود: مجلس تذکرات لازم را به مسئولان 
ذیربط در دولت داده اســت و نمایندگان ملت نیز 
با اســتفاده از همه ابزارها و ظرفیت های قانونی و 

نظارتی، وظیفه خویش را دنبال می کنند.

 حل مسئله سکونت ثمینه باغچه بان
 با کمک دولت

ســخنگوی دولت از آغاز اقدامــات لازم برای حل 
مســئله ســکونت ثمینه باغچه بان با کمک وزارت 

ارشاد خبر داد.
فاطمــه مهاجرانی در حســاب کاربــری خود در 
شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: » در دیداری که با 
خانم ثمینه باغچه بان با حضور مشــاور وزیر ارشاد 
داشتم مقرر شد مسئله سکونت ایشان با پیگیری و 
کمک وزارت ارشاد حل شود.« مریم پیرنظر دختر 
ثمینه باغچه بان، نویســنده کــودک و نوجوان، در 
گفت وگویــی اعلام کرده بود به دلیل فقدان توانایی 
در پرداخــت اجاره بهــا در تهران مجبور اســت با 
مادرش که اکنون صد ســاله است از تهران بروند.
ثمینه باغچه بان، دختر جبــار باغچه بان، پایه گذار 
نخستین کودکســتان و اولین آموزشگاه ناشنوایان 

در ایران است.

اعتبار گذرنامه ها 10 ساله می شود
بر اساس لایحه ای ارسالیِ دولت به مجلس، اعتبار 
گذرنامه ی افراد بالای ۱۵ ســال ســن، ۱۰ ساله 
خواهد شــد. در این گزارش با جزئیات این لایحه 

آشنا خواهید شد.
دولت لایحه ای برای افزایش اعتبار گذرنامه ها را به 
مجلس ارسال کرده اســت که بر اساس آن اعتبار 
گذرنامه های افراد بالای ۱۵ ســال سن، ۱۰ سال 
خواهد شــد. عنوان این لایحــه، »اصلاح ماده 2۵ 
قانون گذرنامه« اســت که به مجلس تقدیم شــده 
اســت. در مقدمه توجیهی این لایحه آمده اســت 
که »به منظور تســهیل صــدور گذرنامه و کاهش 
هزینه های عمومی و پرداختی شهروندان بالاخص 
ایرانیان مقیم خارج از کشور جهت دریافت گذرنامه 
و با لحاظ اینکه متوســط مدت اعتبار گذرنامه های 
صادره در اغلب کشــورهای دنیا ده ساله می باشد، 
لایحه »اصلاح ماده 2۵ قانون گذرنامه« برای انجام 
تشریفات قانونی به مجلس شورای اسلامی تقدیم 
می شود.« در ماده واحده این لایحه آمده است که 
مــاده )2۵( اصلاحی قانون گذرنامه مصوب ۱373 
به شرح زیر اصلاح و تبصره آن ابقاء می شود: ماده 
2۵- مدت اعتبــار گذرنامه جدید برای افراد بالای 
پانزده ســال ســن، از تاریخ صدور، ده سال و قابل 
تمدید به مدت پنج ســال دیگر و برای افراد با سن 
کمتر از پانزده سال، پنج سال از تاریخ صدور و قابل 

تمدید برای مدت پنج سال دیگر می باشد.

نکتهسنج!

مراســم بزرگداشت حماسه 9 دی روزی که توطئه های دشمنان پس از چند روز آشوب و فتنه با حضور مردم ایران اسلامی در 
میدان، خنثی شد در سراسر کشور برگزار شد.

مردم ایران اسلامی در سراسر کشور با حضور در میدان های اصلی شهرهای خود نهم دی ماه را گرامیداشتند و بر حمایت خود 
از انقلاب و آرمان های شــهدا تأکید کردند. میدان امام حســین)ع( تهران نیز که به میدان آیینی مشهور و معروف است شاهد 
حضور گســترده مردم تهران بود. تهرانی های حاضر در میدام امام حسین پرچم ایران و تصاویری از رهبر معظم انقلاب، سردار 
شهید حاج قاسم سلیمانی و دیگر شهدای انقلاب در دست داشتند. شرکت کنندگان در مراسم با سردادن شعار مرگ بر آمریکا 

و مرگ بر اسرائیل انزجار خود را از جنایتکاران نشان دادند.
حشمت الله قنبری استاد دانشگاه و پژوهشگر تاریخ که سخنران مراسم بود  گفت:  در سال ۸۸ بعد از انتخابات ریاست جمهوری 
مجموعــه ای از تعصبــات، بداخلاقی ها و لجاجت های گوناگــون از ناحیه برخی از افراد ذی نفع در انتخابات زمینه مناســبی را 
برای ضربه زدن به حیات اســلامی، مقدسات و ارزش های انقلاب اســلامی در اختیار دشمنان و بدخواهان کشور قرار داد. وی 
افــزود: همانطــور که می دانید 2 نفر از نامزدهای انتخاباتی با ادعای تقلب و بعدها به بهانه صیانت از آرای مردم وارد یک فضای 
ماجراجویانه سخت شدند و فتنه ای پدیدار شد که دشمنان شناسنامه دار و بی شناسنامه ملت ایران از آنها قبل از انتخابات برای 
آن برنامه ریزی کرده بودند. این استاد دانشگاه اظهار کرد: دشمنان ایران اسلامی بنا داشتند انتخابات را به یک انقلاب رنگی و 

مخملی تبدیل کنند و نظام جمهوری اسلامی را در ایران براندازی کنند اما با شکست بزرگی مواجه شدند.
در پایان مراسم نیز قطعنامه سالروز گرامیداشت حماسه 9 دی خوانده شد. در این قطعنامه تاکید شده است که حماسه بی نظیر 
9 دی نه  تنها نماد روشــنگری و بصیرت افزایی مبتنی بر ایمان و اندیشــه عمیق، بلکه نقطــه عطفی در مواجهه با هجمه های 

شناختی دشمنان به شمار می آید که با هدف تضعیف باورهای اصیل ملت ایران و تحریف واقعیت ها طراحی شده بود.
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حماسه ای دیگر در سالروز گرامیداشت 9 دی

پزشــکیان در جلســه توســعه اقتصاد دریامحور ضمن 
تأکید بر تدوین یک اســتراتژی دقیق در این زمینه، به 
ضرورت حضور بخش خصوصی در صنایع مربوط به دریا 
پرداخت و اظهار داشــت: بــرای حضور بخش خصوصی 
لازم اســت که چارچوب های اقتصادی و پیوســت های 
 تجــاری برنامه های توســعه اقتصاد دریــا محور تهیه 

و تدوین شود.
مســعود پزشــکیان در جلســه امروز توســعه اقتصاد 
دریامحور ضمن تأکید بر اهمیت بالای صنایع دریامحور 
به خصوص صنعت کشتی ســازی اظهار داشــت: دولت 
چهاردهــم اهتمام ویژه ای به صنایع مربوط به دریا دارد 
و تمام تلاشــش را برای بررســی همه جانبه مسایل و 
مشــکلات و فرصت های پیش روی کشور در این زمینه 
دارد. رئیــس جمهور تدوین یک اســتراتژی مشــخص 
مطابق با شــرایط روز را خواستار شد و خاطرنشان کرد: 
برای تدوین یک اســتراتژی کارآمد لازم اســت شرایط 
فعلی صنایع مربوط به دریا روشــن شــود و برنامه های 
توســعه و دســتاوردهای آن هم طی ۵ ســال آینده با 

جزئیات اعلام شود.
پزشکیان با اشاره به ضرورت حضور بخش خصوصی در 
صنایع مربوط به دریا گفت: برای حضور بخش خصوصی 
لازم اســت که چارچوب های اقتصادی و پیوســت های 
تجــاری برنامه های توســعه اقتصاد دریــا محور تهیه و 

تدوین شود.
رئیس جمهور درباره گزارش ارائه شده از سوی مسئولان 

مربوطه در این جلسه پیرامون وضعیت فعلی کشتی های 
تجاری کشــور و صنایع کشتی ســازی کشورمان اظهار 
داشــت: وزرای مربوط به صنایع کشتی ســازی و رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه و سایر مسئولان ذیربط موظف 
هستند طی روزهای آینده مسایل و مشکلات این صنعت 
را بررسی و چارچوب برنامه های دولت برای احیای آن را 

تدوین و به هیئت دولت برای تصویب ارائه کنند.
در این جلسه مهندس عبدالعلی زاده و تعدادی از مقامات 
ذیربط گزارشــی از صنایع کشتی سازی و دورنمای این 
صنعت و مشــکلات آن ارائه کردند و با دســتور رئیس 
جمهور قرار شــد وزرای مربوطه طی روزهای آینده در 
یک جلسه دیگر، گزارش مفصل تری در این زمینه تهیه 

و ارائه کنند.
همچنین در این جلســه رئیس سازمان برنامه و بودجه 
گزارشی از توســعه چابهار و مکران و بسترهای توسعه 

کشاورزی، راه و راه آهن در این منطقه ارائه کرد.
پورمحمدی در این جلسه با اشاره به ظرفیت های چابهار 
اظهار کرد: در صورتی که منابع لازم و برنامه های توسعه 
چابهار به خوبی اجرا شــود کشور طی سال های آینده از 
واردات مــوز بی نیاز خواهد بود و علوفه و خرمایی که در 
این نقطه تولید می شود می تواند اقتصاد کشور را متحول 
نمایــد و رئیس جمهور نیز دســتور داد این گزارش به 
صورت دقیق و مفصل در اختیار ریاســت جمهوری قرار 
گیرد تا در ســفر آتی به استان سیســتان و بلوچستان 

درباره آن تصمیم گیری های لازم اتخاذ شود.

جلسه توسعه اقتصاد دریامحور
 دستور رئیس جمهور برای بررسی 

مشکلات صنایع کشتی سازی
روابــط عمومــی مجمع تشــخیص مصلحــت نظام در 
خصوص ایراد هیئت عالــی نظارت در مورد افزایش ارز 
تخصیصی برای واردات خودروهای نو و کارکرده بیشتر 

از لایحه دولت، توضیحاتی ارائه داد.
در اطلاعیه روابط عمومی مجمع آمده است؛

هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام در 
راســتای ایفای وظایف خود و با بررسی کارشناسانه در 
جلســه مــورخ ۸ دی ماه با توجه به شــرایط اقتصادی 
کشــور و لزوم مدیریت منابع ارزی، »افزایش میزان ارز 
تخصیصی برای واردات خودرو، بیش از عدد تعیین شده 
در لایحه دولت در بودجه ۱۴۰۴« را مغایر سیاست های 
کلی اعــلام کرد. بنابراین هیئت عالــی نظارت، نه تنها 
با واردات خودرو مخالفتی نداشــته است بلکه آن را در 
جهت رفع نیاز کشــور به خودروهای با کیفیت و ایمن 
ضروری می داند. خاطرنشــان می شود بر اساس گزارشی 
که بانک مرکزی در جلسه هیئت عالی نظارت ارائه کرد، 
اولویت های تامین ارز برای حوزه تولید در داخل کشور 
تعیین شــده و تامین ارز در سقف تعیین شده در لایحه 

دولت برای واردات خودرو امکان پذیر است.
پس از استماع گزارش بانک مرکزی و نتایج بررسی های 
کمیسیون اقتصادی مجمع، اعضای هیئت عالی نظارت، 
بند»ر« تبصره ۱ بودجه ۱۴۰۴ در خصوص تخصیص ارز 
در چارچوب لایحه دولت برای واردات خودروی سواری 
نو و کارکرده را مغایر با سیاست های کلی تشخیص نداد 
و تخصیــص ارز فراتر از لایحه بودجــه را که مورد نظر 

مجلس بود از آنجا که دولت قادر به تامین آن نمی باشد، 
از نظــر غیرقابــل اجرا بودن خلاف سیاســت های کلی 
قانونگذاری دانســت؛ بنابراین برداشت برخی رسانه ها، 
مبنی بــر مخالفت این نهاد با واردات خودرو در ســال 
۱۴۰۴ از اســاس صحیح نیســت. بر اساس این گزارش 
و طبق خبر منتشــره از سوی مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام در تاریخ ۸ دی ماه ۱۴۰3، در جلســه فوق العاده 
هیئت عالی نظارت به ریاست علی لاریجانی و با حضور 
اکثریت اعضاء، نمایندگان دولت و مجلس، بررسی لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ کل کشور از حیث انطباق و عدم مغایرت 

با سیاست های کلی نظام ادامه یافت. 
پــس از اســتماع نقطه نظرات نمایندگان قــوه مقننه و 
مجریه و ابراز نظر اعضاء، هیئت عالی نظارت به ۱۴ مورد 
از مغایرت گزارش شــده از ناحیه کمیســیون اقتصادی 
مجمع به آن رأی نداد و مصوبه مجلس را مغایر سیاست 
کلی ابلاغی ندانســت و فقط ۴ مورد از مصوبات مجلس 
درخصــوص تخصیص میزان ارز بــرای واردات خودرو، 
کاهــش حقوق گمرکی قطعات و ســایر موارد، را مغایر 

سیاست های کلی ابلاغی دانست.
بر اســاس مقررات نظــارت، مصوبات مجلس شــورای 
اســلامی باید با سیاست های کلی ابلاغی  که به تصویب 
مقام معظم رهبری رســیده اســت، انطباق داشته باشد 
و هیئــت عالی نظارت در این جلســات انطباق  و عدم 
مغایرت با این سیاســت ها را بررســی و درخصوص آنها 

اظهارنظر و تصمیم گیری می کند.

مجمع تشخیص مصلحت:
مخالفت هیئت عالی نظارت با واردات خودرو در سال 1۴0۴ 

کذب است

اتمام آزادراه تهران- شمال اولويت  دولت
محمد رضا عــارف گفت: اتمام آزادراه تهران- شــمال یکــی از اولویت های اصلی دولت 
چهاردهم است، ما قصد داریم کاری که 3۰ سال طول کشیده است را در این دولت تمام 

کنیم و به سرانجام برسانیم.
معاون اول رئیس جمهور در جلســه با سرمایه گذاران و بهره برداران آزاد  راه های کشور، بعد 
از شنیدن گزارش ها و پیشنهادهای فعالان بخش آزادراهی کشور گفت: واقعیت این است 
که در ســه دهه گذشته،کارهای بسیار ارزشمندی در بخش زیربنایی راه ها صورت گرفته 
است که باعث شده وضعیت ما در این حوزه، نسبت به 3۰ سال گذشته اصلا قابل مقایسه 
نباشــد. وی افزود: آنچه که امروز داریم توان و ظرفیت کشــور در حوزه طراحی و اجرای 
آزاد راه ها  با مشارکت بخش خصوصی را نشــان می دهد، آزادراه تهران– شمال، با تونل ها 
و جاده هایی که در آن ســاخته شــده، باعث غرور و افتخار است. معاون اول رئیس جمهور 
افزود: تمامی دولت ها در بخش راه، همیشه نقش حمایتی داشته اند و شخصا به یاد ندارم 
که با مقامات کشــورهای خارجی )مرتبط با این حوزه( دیداری داشته باشم، اما بحثی از 
سدســازی، پل سازی و راهسازی نشده باشــد. عارف در ادامه گفت: اتمام آزادراه تهران- 
شــمال یکی از اولویت های اصلی ماســت، ما قصد داریم کاری که 3۰ سال طول کشیده 
است را در این دولت تمام کنیم و به سرانجام برسانیم. معاون اول رئیس جمهور همچنین 
خاطرنشــان کرد: در حوزه راه ســازی نیاز به قانون جدیدی نداریم، اما در هر موردی که 
نیاز به همکاری دولت باشــد، پای کار هستیم و با تمام قدرت و توان، حمایت می کنیم و 
خواهیــم دید که تا پایان دولت چهاردهم چند پروژه بزرگ آزادراهی را به نتیجه خواهیم 
رســاند. این پروژه از سال ۱373 در دولت مرحوم هاشمی رفسنجانی کلنگ خورد و بارها 

پیمانکار آن تغییر کرد و تاکنون نیز به پایان نرسیده است.

سؤال از همتی درباره افزایش قیمت دلار کلید خورد
عضو کمیســیون اصل 9۰ مجلس شورای اسلامی از کلیدخوردن طرح ســؤال از عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد درباره افزایش 39درصدی نرخ ارز 

خبر داد.
حسینعلی حاجی دلیگانی عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل 9۰ مجلس در گفت وگو با تسنیم، از کلید خوردن طرح سؤال از عبدالناصر همتی وزیر 
اقتصاد و امور دارایی درباره علت افزایش بیش از 39درصدی نرخ ارز از شروع به کار دولت چهاردهم تاکنون در طول مدت حدود پنج ماه خبر داد. 

وی افزود: این سؤال از وزیر اقتصاد تدوین و برای طی شدن فرآیند قانونی در سامانه مربوطه در مجلس بارگذاری شده است.
متن سؤال از وزیر اقتصاد به شرح زیر است؛

بر اساس بند )2( سیاستهای کلی برنامه هفتم ابلاغی مقام معظم رهبری )مدّ ظلّه العالی( قوای سه گانه از جمله دولت موظفند در سطح عمومی 
قیمت ها و نرخ ارز ثبات ایجاد نمایند و نرخ تورم را طی پنج سال تک رقمی کنند، همچنین بر اساس ماده )7( قانون برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت 
نرخ تورم باید تک رقمی شــود و وزارت امور اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی باید گزارش مهار تورم را به مجلس شــورای اســلامی ارائه کنند، 

همان گونه که مطلعید دولت چهاردهم از روز یکشنبه مورخ ۱۴۰3.۰۵.۰7 شروع به کار کرد. 
در ســایت بانک مرکزی در روز ۱۴۰3.۰۵.۰7 شــروع به کار دولت چهاردهم نرخ دلار 3936۸۸ ریال و نرخ یورو ۴27۴66 ریال اعلام شده است 
و در زمان تنظیم این ســؤال در روز جمعه مورخ ۱۴۰3.۰9.3۰ در ســایت بانک مرکزی نرخ دلار ۵۴7۸29 ریال و نرخ یورو ۵73۵۰۴ ریال اعلام 
شــده اســت، در یک محاسبه بسیار ساده در طول مدت کمتر از پنج ماه نرخ دلار توسط بانک مرکزی به میزان ۱۵۴۱۴۱ ریال افزایش یافته است 
یعنی نرخ دلار توســط بانک مرکزی بیش از 39 درصد افزایش یافته اســت، افزایش نرخ یورو توسط بانک مرکزی نیز در این فاصله زمانی بیش از 
3۴ درصد بوده است. در زمان شروع به کار دولت چهاردهم در بازار آزاد نرخ دلار ۵۸۸63۰ و نرخ یورو 63۸۸۰۰ ریال بوده است و متأثر از افزایش 
نرخ توسط بانک مرکزی در زمان تنظیم این سؤال روز جمعه مورخ ۱۴۰3.۰9.3۰ در بازار آزاد نرخ دلار 7727۰۰ ریال و نرخ یورو ۸۰7۰۰۰ ریال 

اعلام شده است، علت این افزایش بی ضابطه نرخ ارز چیست؟
جناب آقای همتی، جناب عالی در زمان اخذ رأی اعتماد یکی از برنامه های خود را کنترل تورم و ثبات اقتصادی اعلام کردید، این افزایش بی ضابطه 
نرخ ارز موجب افزایش نرخ کلیه کالاها و خدمات می شــود و نتیجه ای جز افزایش نرخ تورم ندارد، علت این افزایش نرخ ارز و کاهش ارزش پول 

ملی در این مدت زمان تصدی وزارت جناب عالی چیست؟

بــا توجه به تأیید وجود قاچاق روزانه 2۰ تا 3۰ میلیون لیتر ســوخت از ســوی 
رئیس جمهــور و رئیس مجلس و کلید خــوردن طرح تحقیق و تفحص از وزارت 
نفت برای پیگیری این مســئله، انتظار می رود که در سریع ترین زمان ابعاد این 

مسئله مهم برای افکار عمومی روشن شود.
به گزارش تســنیم، این روزها با فرا رســیدن فصل سرد ســال که نیاز به تأمین 
ســوخت پایدار برای مصــارف خانگی، صنعتی و خودروهــا بیش از پیش حس 
می شــود، بار دیگر مسئله ناترازی ســوخت و انرژی، تبدیل به یکی از مهم ترین 

چالش ها برای مردم و مسئولان شده است.
در کنار راهکارهایی از جمله افزایش بهره وری مراکز تولید انرژی که کارشناســان 
این حوزه برای حل مشکل ناترازی انرژی در کشور پیشنهاد می کنند، مسئله قاچاق 
روزانــه چند ده میلیون لیتری حامل های انرژی از کشــور نیز یکی از چالش های 
قابل توجه برای کشــور به شــمار می رود؛ چالشی که به مرحله ای رسیده که این 
روزها به طور مســتقیم از زبان مسئولان بلندپایه کشور از جمله رئیس جمهور و 

رئیس مجلس شورای اسلامی در تربیون های عمومی بیان می شود.
مســعود پزشکیان رئیس جمهور کشــورمان 27 آذرماه در جریان بازدیدی که از 
ســازمان برنامه و بودجه داشــت طی ســخنانی گفت: "چگونه ممکن است که 
روزانه 2۰ میلیون لیتر ســوخت در کشــور گم می شود در حالی که تولیدکننده 
و عرضه کننده خودمان هســتیم. برای این ســرقت مــرا دار بزنند هم کم کاری 

نکرده اند. عین این در آب و برق و گاز و همه چیز وجود دارد".
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی نیز در هفته های اخیر از هر 

فرصتی که پیش آمده اســتفاده کرده تا درباره چالش قاچاق ســوخت از کشور 
ســخن بگوید. وی اولین بار در جریان جلســه نظارتی مجلس برای بررسی علل 
قطع برق مشــترکان خانگی که در ششــم آذرماه و با حضور وزرای نفت و نیرو 
برگزار شــد، با بیان اینکه "روزانه بین 2۵ تا 3۰ میلیون لیتر فرآورده از کشــور 
قاچاق می شود"، تأکید کرد: "تردیدی نیســت که این قاچاق سازماندهی شده 
اســت و مراکز تولید و مصرف کننده های اصلی اولین تهیه کننده های این قاچاق 

هستند".
وی در نشســت خبری خود با اصحاب رسانه  نیز بار دیگر ضمن اشاره به مسئله 
قاچاق ســامان یافته سوخت در کشور گفت: "انرژی به معنای گاز و نفت، کالای 
انحصاری دولت به معنای عام است و بخش خصوصی نه اینها را تولید می کند و 
نه وارد می کند و مابین حمل و نقل ها و محاســبه مترمکعب های سوخت ممکن 

است دستمان خط بخورد!"
حالا و در شــرایطی که هر روز شــایعه ای درباره تصمیم قریب الوقوع دولت برای 
افزایــش قیمت حامل های انرژی به دلیل ناتــرازی در مصرف و تولید بنزین در 
فضای مجازی دست به دست می شود، حجت الاسلام سلیمی عضو هیئت رئیسه 
مجلس شــورای اسلامی در گفت وگویی با اشاره به حجم بالای قاچاق سوخت از 

کشور، جزئیات جدیدی درباره مسئله قاچاق سوخت بیان کرده است.

سلیمی که اظهارات خود را نقل قول از سخنان اخیر وزیر نفت در مجلس عنوان 
کرده، در همین رابطه گفته اســت که وزارت نفت، روزانه 9 میلیون لیتر سوخت 

از قاچاقچیان می خرد.
اظهارات ســلیمی بلافاصله با واکنش وزارت نفت مواجه شد و روابط عمومی این 
وزارتخانه ضمن تکذیب ســخنان این نماینده مجلس، تأکید کرد که منظور وزیر 
نفت از خرید روزانه 9 میلیون لیتر بنزین، اجرای طرح »رزّاق« که به دنبال بهبود 

معیشت مرزنشینان است، بوده است.
با این حال، »علیرضا سلیمی« در گفت وگو با تسنیم، ضمن پافشاری بر اظهارات 
قبلی خود درباره نقل قول از وزیر نفت،  گفت: بیانیه وزارت نفت تلویحاً اظهارات 
بنده را تأیید کرده اســت. همچنین باید ذکر کنم که صدای ضبط  شــده آقای 
پاکنژاد در کمیســیون موجود اســت و این جلســه به طور کامل ثبت و ضبط 
شده اســت. عضو هیئت رئیســه مجلس در ادامه به این نکته اشاره کرده که با 
وجود آگاهی از هویت قاچاقچیان، اقدام مؤثری برای مقابله با این مشکل صورت 
نمی گیرد. او همچنین به آمارهای بالای قاچاق ســوخت اشــاره کرد و گفت که 
بر اســاس برخی گزارش ها، ممکن اســت تا 3۰ میلیون لیتر سوخت به صورت 

غیرقانونی خریداری و گم شود.
بــا توجه به تأییــد وجود قاچاق روزانه 2۰ الی 3۰ میلیون ســوخت از ســوی 
رئیس جمهــور و رئیس مجلس و کلید خــوردن طرح تحقیق و تفحص از وزارت 
نفت برای پیگیری این مسئله، انتظار می رود که در سریع ترین زمان ممکن ابعاد 

مختلف این مسئله بسیار مهم برای افکار عمومی روشن شود.

ماجراهای قاچاق ۳0 میلیون لیتر سوخت


